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2e Bijlage tot de 72ste Vergadering der

Ned. Bot. Vereeniging.

Iets over bescherming

van de

natuurlijke groeiplaatsen onzer inlandsche

planten.

Wie reeds eenige jaren heeft gebotaniseerd en verschillende

plaatsen van ons land bezocht heeft, krijgt een zekere erva-

renheid in het vinden van plekjes, waar hij een mooie buit

verwachten kan. Men komt somtijds wel eens bedrogen uit;

soms toont ons de kaart een plekje, waar de omstandigheden

schijnbaar samenwerken om iets niet gewoons te doen groeien,

maar ook gebeurt het wanneer men eenmaal buiten is dat

men overtuigd is dat een zekere plant daar moet groeien en

dikwijls blijkt dat dan ook juist te zijn. Zulk een blik ver-

krijgt men natuurlijk niet op eens; jaren lang zich vertrouwd

maken met de omstandigheden waaronder de planten groeien,

doet ons een scherpen blik verkrijgen omtrent de levensvoor-

waarden eener plant. Maar juist die terreinkennis doet ons

met angst vervuld zijn, wanneer wij zien hoe meer en meer

de beschaving om ons heen grijpt. Want die beschaving brengt

met zich mede het in cultuur brengen van onontgonnen gron-

den; het maken tot weiden en bouwvelden van wat eertijds

zich in ongerepte oorspronkelijkheid bevond. Het is niet mijne

bedoeling een pleidooi te leveren, tegen het ontginnen van den

bodem; integendeel ieder weldenkende moet het toejuichen

dat met de toenemende behoeften van den zich vermeerderen-

den mensch nieuwe bronnen worden ontdekt of gemaakt, die

ook de productie kunnen vermeerderen. Ik wil mij in dit

opstel niet aan becijferingen wagen en ook niet in bepaalde

getallen aangeven, wat nog als woeste grond bekend is. Dit
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percentage is zelfs voor ons land nog buitengewoon hoog.

Men kan dus nog veel ontginnen, voor dat alles in cultuur is

gebracht, doch eene waarschuwing moet niet komen als het

te laat is. Het gevaar schuilt dus ook niet daarin dat de

heide bebouwd wordt, want dit is toch reeds een plantenarm

gebied; misschien dat er ergens nog wel een klein stukje

heide gespaard blijft. Maar juist de moerassen, venen en lage

landen, deze zijn voor ons land belangrijk omdat zich daar

een typische plantengroei vertoont. Op de vraag of er nog

werkelijk hoogveen in ons land bestaat, zou ik geen stellig

bevestigend antwoord durven geven. En zoo zou het met

onze andere formaties evenzoo kunnen gaan, wanneer de bodem-

verbetering alle onontgonnen gronden langzaam in bouwakkers,

vloeiweiden, visehvijvers herschept. Het zou misschien den

schijn kunnen hebben alsof dit artikel gericht was tegen de

werkzaamheid der Nederlandsche Heidemaatschappij. Dit is

geenszins het geval; integendeel deze nuttige instelling ver-

dient zeker ons aller steun en toch wordt het den botanist

wee te moede, wanneer hij in de verslagen dier maatschappij

telkens leest dat nu eens dit plekje, dan weer een ander ten

offer valt aan de cultuur en daarmede de groeiplaats van me-

nige echt indigene plant verstoord wordt. Wij weten het

allen hoe menig interessant plekje heeft moeten wijken voor

de toenemende beschaving; hoe spoorwegen, vaarten, inpolde-

ringen, hoe in een woord de menschelijke industrie zich mees-

ter gemaakt heeft van alles wat maar eenigszins bruikbaar was.

Sinds jaren hooren wij de verzuchting dat een oud bekende

groeiplaats verdween, nog telkens lezen we bijv. in de Le-

vende Natuur dat weer een klein gebied aan den natuurlijken

plantengroei onttrokken werd en wij vreezen dat het er niet

beter op zal worden. Daarom zou ik willen zeggen help mede

aan de ontginning van ons eigen vaderland, steun de pogin-

gen tot vruehtbaarmaking van onzen bodem ieder naar zijn

vermogen, maar als iemand de inlandsche planten liefheeft,

laat hij dan zorgen dat nu het nog niet geheel te laat is, er
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Mijne Heeren. Op de Staatsbegrooting zijn voor onderwijs

een aantal posten ingevoegd tot in stand houding van botani-

sche tuinen, die ons de flora van het buitenland voor oogen

moeten brengen, voor Musea’s, welke de produkten van alle

landen en gebieden voor de studie toegankelijk moeten maken.

Voorts zijn er middelen uitgetrokken om voor ons de monu-

menten van kunst en van de ontwikkelingsgeschiedenis der

menschheid in stand te houden. Maar een ding ontbreekt

ons nog; wij missen inrichtingen en middelen om de gedenk-

teekenen van de ontwikkelingsgeschiedenis der natuur voor

ondergang te bewaren en toch is hier een groot gevaar voor-

handen, het gevaar dat wij met reuzenschreden een toestand

naderen, die een beroemd natuurkundige aldus schetste;

»Het beschaafde deel der menschheid zal spoedig met ont-

zetting de monotonie gewaar worden, die haar niet slechts

bedreigt, doch tot welke zij nu reeds gekomen is. Rogge,

koren, haver, gerst, en ter voldoening aan afwisseling ook

omgekeerd; gerst, haver, koren, rogge — zie dat zal de flora

der toekomst zijn. En het dierenrijk? Huishoendcrs, duiven,

enkele plaatsen overblijven, waar deze ongestoord voort kunnen

leven. Dus niet tegen de Nederlandsche Heidemaatschappij,

doch in overleg met deze zouden wij misschien nog wat kun-

nen redden, wat later wellicht niet meer zou te verkrijgen

zijn. Het is mijn doel slechts belangstelling op te wekken

voor dit onderwerp; een nauwkeurige opgave van wat men

zou willen sparen, kan later volgen, wanneer de gemoederen

eenigszins voor het plan' zijn warm gemaakt. Bij de uitvoe-

ring zouden trouwens tal van schijnbare kleinigheden te over-

winnen zijn, die ons met polderbesturen, waterstaat en tal van

andere autoriteiten in aanraking zouden brengen. Het doel

dat ik mij voorstel kan het best omschreven worden, doorbet

opnemen van de redevoering door Wetekamp in de Prui-

sische kamer van afgevaardigden gehouden.

De rede van Oberlehrer Wetekamp begint aldus met

een aanloop, die voor ons land zelfs ook niet geheel juist is.
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ganzen, eenden, dan het rund, het paard, deezel — de overige

als reliquien in de Musea opgezet.

Mijne Heeren. Deze schildering zal menigeen iets overdreven

toeschijnen, en toch zal iedereen, die even als ik telken jare

voor geografisch-natuurwetenschappelijk doeleindeneen excursie

in ons vaderland maakt, opmerken, hoezeer de natuur bij ons

aan het verdwijnen is door de van een Staathuishoudkundig

punt beziene zeer wenschelijke verbeteringen. Toch geloof ik

dat de bodemcultuur een zekere beperking noodig heeft. Wij

mogen haar niet zoover laten komen, dat de natuur volkomen

vernietigd is. Het geldt hier niet alleen om het plantenkleed,

want met het verdwijnen van het plantenkleed is tevens het

te niet gaan van de dierenwereld verbonden. Hoe snel dit

verdwijnen kan geschieden hebben ons de toestanden op Nieuw

Zeeland getoond, waar door de kuituur de zeer welige inheem-

sche flora reeds volkomen verdrongen is, en wat betreft de

dierenwereld behoef ik slechts aan enkele groote dieren te

herinneren: de Auer os is bij ons volkomen verdwenen, de

Wisent wordt nog slechts op enkele plaatsen verpleegd.

Ik wil op deze vraag omtrent het verdwijnen der dieren-

wereld niet verder ingaan; slechts wil ik nog als voorbeeld

aanhalen, dat wij, behoudens een enkel punt aan de Rhone,

in Duitschland slechts de eenigste plek in Europa bezitten

waar de vroeger bijna over geheel Europa verbreidebever nog

voorhanden is; dat is aan de Elbe; maar ook daar kan men

een sterke vermindering opmerken. Zoo waren bijv. volgens

de onderzoekingen van Dr. Friedrich in ’tjaar 1890 aan

de Midden Elbe nog 126 bouwwerken met 200 bevers, terwijl

1893 nog slechts 108 woningen met 160 bevers voorhanden

waren. Alzoo zal, wanneer niet spoedig iets gedaan wordt,

dit interessante dier van den duitschen bodem volkomen

verdwijnen.

Zooals gezegd, ik wil niet in bizonderheden op deze vraag

ingaan: de heeren die zich daarvoor interesseeren verwijs ik

op een artikel in het uitstekende natuurwetenschappelijk en
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technische tijdschrift »Prometheus”, waarin Prof. Sago een

voortreffelijke verhandeling juist over het uitsterven van dieren

heeft openbaar gemaakt.

Het komt dus hierop aan om een deel van ons vaderland

in den oorspronkelijken, wildgroeienden vorm te behouden en

hierbij geldt niet alleen het bewaren van de planten- en

dierenwereld, maar ook ter wille van geografische en geologi-

sche belangen het in stand houden van bepaalde deelen der

aardoppervlakte in den natuurlijken toestand en wanneer geen

onherstelbare verliezen vooral ook voor de wetenschap, zullen

plaats vinden, zal het noodig zijn zeer spoedig op de aange-

geven wijze in te grijpen. Reeds is iets in deze richting

geschied. De wetten op jacht en visscherij en dergelijke gaan

alle eenzelfde richting uit. Men ziet, dat wanneer niet een

kunstmatige bescherming tot stand komt, het niet mogelijk

zal zijn onze dierenwereld te behouden. Ook de wet, die voor

een paar jaar werd ingediend ter bescherming van den Eland

beweegt zich in dezelfde richting.

Maar al deze middelen zijn toch slechts gering en onbetee-

kenend, wanneer werkelijk iets goeds tot stand wil gebracht

worden, zal er niets anders overblijven, als bepaalde gebieden

van ons vaderland te reserveeren, ik zou de uitdrukking willen

bezigen in «Staats parken” te herscheppen, zeker niet in parken

in dien zin, zooals wij die thans bezitten, dat wil zeggen een

kunstmatige nabootsing der natuur door tuinbouw-aanleg, maar

gebieden, wier hoofdeigenschap is hun onaantastbaarheid. Daar-

door is het mogelijk zoodanige streken, welke nog in een na-

tuurtoestand verkeeren, in dezen toestand te behouden of ook

in andere gevallen den natuurtoestand in zekere mate weder

te doen terugkeeren. Zoo is het hier niet zoozeer alleen te doen

om boschpartijen maar ook om andere grondformaties zooals

venen, heiden, enz. Deze gebieden zouden eenmaal daartoe

moeten dienen, om niet alleen sommige grond- en landschap-

typen te doen bewaren, maar ook om aan de Flora en Fauna

toevluchtsoorden te bieden, in welke zij kunnen stand houden.
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Dergelijke gebieden hebben wij in Duitschland nog niet,

daarentegen is ons daarin Noord-Amerika, dat ons anders met

zijn materialisme zoo gaarne als afschrikwekkend voorbeeld

voor oogen wordt gehouden, op een zeer aanbevelenswaardige

wijze voorgegaan. Ik herinner er slechts aan, dat van de 5

«National Parks” zooals zij daar heeten, het grootste, hetYel-

lowstonepark, ongeveer de grootte van half Westfalen heeft,

het Yosemitepark ongeveer de grootte van Bronswijk en het

derde, het Sequoiapark, dat tot instandhouding van de Mam-

moutboomen dient, ongeveer de grootte van het Hamburger

Staatsgebied heeft. Al deze 3 grootste der 5 Nationalparks

hebben samen een oppervlak als het koninkrijk Saksen. Nu

valt er bij ons niet aan te denken dat wij zulke groote ge-

bieden zouden kunnen reserveeren, maar ik geloof dat we toch

wel eenige vierkante kilometers op verschillende plaatsen van

het land zouden kunnen in beslag houden en dat zou des te

gemakkelijker gaan, omdat alle streken, waar het hier op aan-

komt tot de minst winstgevende behooren, want het meest

opleverende gebied is reeds sinds lang in kuituur gebracht.

Ik wil hier geen bepaald voorstel doen, omdat ik geloof dat

het van gewicht is deze vraag eerst grondig te overwegen.

Ik zou daarom het verzoek tot de Staatsregeering willenrich-

ten, de vraag naar een dergelijk onaantastbaar Staatsgebied te

willen overwegen en wellicht in overleg met de vertegen-

woordigers van de domeinen en het boschwezen onder wier

ressort deze vraag materieel valt, een commissie van vaklie-

den als Geografen, Geologen en Biologen te benoemen, die

deze vraag behoorlijk zouden kunnen overwegen. Op grond

van de nauwkeurige onderzoekingen van een dergelijke com-

missie kon dan wellicht aan den landdag een voorstel gedaan

worden, waarvan ik hoop, dat het algemeen instemming zal

vinden. Ik twijfel er niet aan dat wij dan eenmaal het ver-

kwikkelijke schouwspel zullen beleven, dat alle partijen van

het «Huis” een regeeringsvoorstel zullen goedkeuren.”

Deze rede is aan verschillende personen en genootschappen
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in Duitschland toegezonden, met verzoek om inlichtingen en

advies; van verschillende antwoorden heb ik het verslag ge-

zien, welke allen gunstig over het denkbeeld rapporteerden.

Hoe het verder er mee staat, weet ik niet; het doet er ook

minder toe, want hoezeer het mij ook zou verheugen wanneer

buiten onze grenzen dergelijke gebieden werden gereserveerd,

onze nationalflora zou er niet bij winnen.

Is het hierboven ontwikkelde plan voor ons land uitvoer-

baar? Ik geloof zeer zeker. Juist in ons kleine land komen

nu nog zoovele karakteristieke plaatsen voor, zijn nog zooveel

typische plekken met een eigen plantengroei, dat het zeker

jammer zou zijn wanneer deze verloren gingen. Eeeds is

veel te niet gegaan door cultuur; bosschen, dat wil zeggen

oorspronkelijke bosschen hebben wij niet, maar al is het

Haagsche bosch geen oorspronkelijk bosch meer, toch bezitten

wij daarin een floristisch merkwaardig stukje grond, waarin

de loofboschvegetatie bijna volledig vertegenwoordigd is. En

juist hier in dit kleine stukje grond, een half uur gaans lang

en betrekkelijk zeer smal, is vrij wel het plan vertegenwoor-

digd dat ook op andere vegetatiebeelden zou kunnen toege-

past worden. Wettelijke bescherming maakt dit stukje bodem

tot een veilig toevluchtsoord voor vele' boschplanten; zelfs

heeft het aanleggen der vijvers en het plaatsen van een stoom-

gemaal uit dit poldertje menige moerasplant niet kunnen ver-

drijven. Ik weet wel dat hier andere bedoelingen de hoofdzaak

vormden, dat men het als een der schoonste wandeldreven

wilde sparen maar daarbij heeft men toch ook getracht de

oorspronkelijke flora te behouden. Is het verbod om bloemen

te plukken en zich buiten de paden te begeven ook al in hoofd-

zaak voor de Anemonen uitgevaardigd, deandere boschplanten

hebben er mede van geprofiteerd.

Nog kan ik op een tweede geval van denzelfden aard wij-

zen, ofschoon ook hier niet bescherming van de oorspronkelijke

flora het punt van uitgang was. Ik bedoel de Staatsduinen.

Dit is zeker een geologische zoowel als floristisch zeer inte-
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ressante formatie, die echter uit een oogpunt van de verdedi-

ging van het lage land tegen het instroomen van het zeewater

de noodige bescherming vindt. Hier helpt bovendien de jacht-

wet mede het indringen van al te ijverige botanisten te be-

letten, ofschoon aan den anderen kant de waterleidingen de

voorwaarden voor vele planten zoodanig wijzigen dat hun be-

staan onmogelijk wordt. Doch ook hier is het particulier

bezit een beschermend recht op de inlandsche plantengroei,

ofschoon daarmede vaak tevens gepaard gaat de onmogelijk-

heid om tot een nauwkeurige kennis te geraken van hetgeen

er werkelijk voorkomt. Als tegenhanger van deze bescherm-

de plaatsen noem ik den St. Pietersberg. Sinds vele jaren

komen daarheen stroomen van Duitsche en Belgische natuur-

vrienden, eindelijk ook Hollanders, die van de oorspronkelijke

flora van dit typische kalkgebergte vrijwel niets hebben over-

gelaten. Men moet de zwermen Akensche en Luiksche stu-

deerenden zien, gewapend met hamers, bijlen, schoppen en

bussen om te begrijpen hoe hier de oorspronkelijke flora met

algeheele verwoesting bedreigd wordt. Maar gelukkig heb ik

ook nog menig plekje ontdekt, dat nog ongerept was. Zouden

ook wij niet dergelijke plaatsen kunnen behouden? Zou het

niet mogelijk zijn deze als een natuurlijk museum in te rich-

ten? om in de toekomst onze nakomelingen een duidelijk beeld

te kunnen geven van wat men onder een duin, een laag veen,

een moerasveen en zoo voorts eertijds te verstaan had.

Ik geef dit punt nu slechts in overweging in de hoop er

later meer uitvoeriger op terug te kunnen komen. Ik geloof

wel dat ik kan rekenen op de instemming der leden van onze

Yereeniging; doch dit is niet genoeg; het idee moet ook in

wijderen kring doordringen, opdat men niet alleen hierin een

zuiver botanisch belang ziet, maar een nationaal belang; opdat

ons Nederland nog iets van zijn wordingsgeschiedenis inbeeld

kan geven, zooals het nimmer in een museum kan geschieden

of door een beschrijving mogelijk is.

Augustus 1901. L. Vuyck


